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Obětujeme děti a dovolíme jejich debilizaci. Je to
pohodlnější, než se postavit na odpor

radiouniversum.cz/klimova-jarmila-3d-obetujeme-deti-a-dovolime-jejich-debilizaci-je-to-pohodlnejsi-nez-se-
postavit-na-odpor/

Jarmila Klímová Díl 3/3

Text 29.3.202434 min Přehrát
#Společnost #Svoboda #Zdraví
Kdy se člověk stává asi nejsnáze manipulovatelný a zranitelný? Můj host, lékařka Jarmila
Klímová, v předchozí části pojmenovala dvě významné příčiny: Když máme strach a když
jsme sami. O strachu říká, že je to „sourozenec nevědomosti“. A protože naše vzdělanost
klesá, stáváme se stále více oběťmi prázdných hesel, protože jsme pozbyli schopnosti
rozlišit mezi lákavě zabalenou lží, a pravdou. A když se k tomu přidá skutečnost, že jsme
vystaveni cílenému rozbíjení vztahů, které nám dosud pomáhaly držet pohromadě
a vzájemně se podporovat – vzniká drsná kombinace. Jarmila Klímová to popsala:
„Rodiny k tomu byly nabádány. Teď nevím, jestli to byly Vánoce 19, nebo Vánoce 20, kdy
šlo médii: Posaďte vaši babičku do kouta s náhubkem, nepusťte jí k vánočnímu
stromečku, protože je sobecká, a nedala se očkovat.“ I dnes si budeme, mimo jiné,
povídat o tom, že osamocený a vystrašený člověk je poslušný, a snadnou obětí kohokoli,
kdo toho umí využít.

Martina: Jarmilo Klímová, byli jsme rozděleni, a navíc – když už se vrátíme k tomuto
exemplárnímu případu, se kterým jsme byli v takovéto míře v našich novodobých
dějinách konfrontováni poprvé, tedy ke covidu – v té době se v našem společenském
dialogu usadila lež.

Jarmila Klímová: Ježíšmarjá. To bude ještě dlouhé.

Martina: Co udělá s psychickým zdravím člověka, když zjistí, že lidé, ke kterým třeba
vzhlíží – ať už to byli lékaři, politici, ať už to byli třeba odborníci – ne, že se mýlili, ale že
mu lhali, nebo alespoň nepřiznali, že nemají, řekněme, pro svá tvrzení úplně podklady?

Jarmila Klímová: Opodstatnění.

Martina: Opodstatnění, nejsou si třeba jisti. A dokonce, i když se zjistilo, že se mýlili,
nebo třeba lhali, tak se nedostavila omluva, nedostavila se žádná sebereflexe. Co tato
ztráta důvěry lidí může napáchat v kontinuitě člověka, a v jeho psychickém zdraví?

Jarmila Klímová: Moc ti děkuji, že jsi to na mě vysypala všechno najednou. To, jak se
mě ptáš, je vlastně komplex otázek, a já bych je strašně ráda zodpověděla, pokud možno
homogenním způsobem.

Martina: Já si je odfajfkovávám.
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Jarmila Klímová: Asi si je budeme muset odfajfkovávat. Já se totiž chci vrátit – abych
zůstala věrná kontinuu, když jsme u této lži, což je veliké, ano, veliké téma – k tomu, jak
jsem mluvila o narativech, kterým lidé uvěřili, a že se pak jejich frustrace rodila z toho, že
tento narativ: „Když se naočkuji, tak nebudu občanem druhé kategorie. Hurá, hurá, já
jsem na to vyzrál“ – přestal platit.

Martina: A navíc je to tečka.

Jarmila Klímová: Tak.

Martina: Tečka – už mám pokoj.

Jarmila Klímová: Tak. „To jsem na to vyzrál.“ A za rok zjistím, že oni vyzráli na mě. To je
strašné, že ten narativ skončil právě proto, že to byla lež. Jo, to je šílené zjištění. Já
běžím za vožvejkanou šlupkou od buřtu, a zjistím, že to není ani šlupka, že to je nějaké
plastové tentononc, že to jen z dálky vypadalo jako šlupka od buřtu. To je příšerná
frustrační platforma, která se začne šířit.

A lež, která se právě tímto účelovým způsobem začala šířit společností – právě proto,
aby vyvolávala strachovou ochotu se podrobit – se začala vyjevovat. A teď, co to se
společností udělá? Protože „když někdo lže, ten se do pekla hrabe“ – tu mezičást jsem si
nechala pro sebe. Takže když odhalím, že lhal, tak to – řekněme, v jemnějších
konsekvencích – minimálně nahlodá mou důvěru. Když dítě řekne: „Dnes nám odpadla
matika.“, a já zjistím, že šlo za školu, tedy že lže, a já mu řeknu: „Když to budeš
opakovat, tak ti nebudu moct dál věřit“, tak to je něco, co se dá nějak odpustit, protože
dítě pak přijde a řekne: „Mami, já jsem se bála písemky.“

Medicína a učitelství jsou v morálním úpadku. Lékaři lhali za covidu
pacientům, školství je debilizací dětí, a bylo naprosto irelevantní šikanou.

Martina: Je to proces.

Jarmila Klímová: Je to proces. Ale ono aspoň přijde, a řekne: „Já jsem to udělala proto
a proto.“ A když přijde zdůvodnění, které je pro mě nějakým způsobem přijatelné, tak mu
tu lež vlastně můžu prominout. Ale když zdůvodnění nepřijde – a navíc ve chvíli, kdy tu
lež odhalím – a místo pokory, studu a omluvy přijde jako reakce ještě větší arogance,
a útok na to, že jsem si dovolil odhalit lež – tak to není dobré.

A teď se podíváme, kterých skupin obyvatelstva se vlastně tento morální úpadek týká.
Týká se profesí, je to hrozné – a co řeknu, tak vím – které byly, řekněme, i zaslouženě,
drženy v úctě a vážnosti, které svým konáním a zaměřením právě ctily hodnoty
společnosti, jako například udržení zdraví, což je velmi vysoká hodnota, protože když je
společnost nemocná, tak samozřejmě nemůže vydělávat, a je tam ekonomický úpadek,
a tak dále – jako je lékařský stav. To je fakt hrozné. Další společenská hodnota je
vzdělanost, což už jsme tady zmínili. Takže hovoříme o kom? O někom, kdo drží v ruce
vzdělávání, tedy učitelský stav. Minimálně tyto dvě profesní skupiny byly vždycky v historii
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považovány za ty, kterým byly přiřazovány vyšší etické cíle, jako je soudržnost. Ne
nadarmo se říkalo, že zrovna tato povolání nejsou prací, ale posláním. A chcete vědět, co
se stalo? Co se stalo s lékařským stavem? A jak se odkopali?

Martina: Zase trochu paušalizujeme – ne všichni. Ale popisujeme situaci ve společnosti.

Jarmila Klímová: Mluvíme o většinovém procesu. Byl to většinový proces, když bez
uzardění tvrdili narativy, jež se ve velmi krátké době vyjevily jako zcela nesmyslné, jako
zcela účelové. A když si někdo dovolil poukázat na to, že to, co se tady tvrdí a lije do
společnosti, nemá žádný vědecký, ani reálný podklad, tak byl dezolát. A takhle si lékařská
veřejnost dovolila označovat lidi ve vlastních řadách s nejvyšším vzděláním. Kam jsme to
došli?

Martina: A společnost to pozoruje, občané se dívají a ztrácí důvěru.

Jarmila Klímová: Pochopitelně. A podívejme se do školství. Už jsme tady říkali, že jedna
část je debilizace, a druhá část je to, k čemu se v té době učitelé propůjčili – k naprosto
irelevantní šikaně. Když jsem psala dopisy ředitelce naší školy – nebudu říkat jaké – že
požaduji pro dceru takové a takové podmínky, a ať mě dá k dispozici nějakou zákonnou
úpravu, podle které škola přistupuje k těm a k těm krokům, tak mi buď odpověděla
nesmyslnými větami typu: „Ministerstvo nařídilo…“ To vůbec se zákonnými úpravami
nemá nic společného. A když jsem jí to vyvrátila – prostudovala jsem si ty zákony –
a říkala jsem: „Ale vy na toto nemáte právo, tak mě po třetím dopise poslala tam, kam, já
nevím – úplně někam.

Martina: Řekněme, že jste si přestaly psát.

Jarmila Klímová: Tak, přestaly jsme si psát. Nevím, jestli ta paní ředitelka teď, po těch
letech prozřela, a kouše si doma nehty.

Martina: Anebo ne.

Jarmila Klímová: Anebo. Tak. Nebo ne.

Pardonujeme ohavné opakované znásilňování s tím, že útočník měl své
biologické potřeby, a necháme ho odejít s podmínkou. Co si řeknou další
násilníci? Půjdou do parku, a taky budu znásilňovat.

Martina: Protože já jsem si všimla – nemusí to být spojeno s touto dobou – a zajímalo by
mě, jestli se toto také podepsalo na morálním úpadku společnosti. Protože třeba u lidí, od
kterých bych to nikdy nečekala, se stalo, že se lež stala úplně běžným komunikačním
nástrojem k tomu, jak dosáhnout svého.

Jarmila Klímová: Ano, a bez uzardění: „Když lžou tamti, tak já můžu taky.“ To je strašný.

Martina: I z toho, si myslíš, dál bude plynout nějaká devalvace společnosti, devalvace
hodnot, devalvace úcty? Nebo myslíš, že se to prostě časem, řekněme, samo srovná?
A že čím déle budeme vzdáleni od té doby, od tehdejších postojů, tak tím víc budeme
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zapomínat, a vracet se zase k něčemu přirozenému? Anebo nás čeká velká práce na
tom, abychom zjistili, kam se vlastně vracet?

Jarmila Klímová: Hlavně nás čeká velký průser. A teprve potom přijde ta práce. Ty tady
říkáš: „Jestli se to samo“. Ale to se samo… Hele, jestliže se dostaneme do platformy, že
když on lže, tak já můžu taky – a máme tady velké autority, máme tady vysoce postavené
mediální hvězdy, kterým není zatěžko říkat věci co 14 dnů jinak, ale na to nebudeme
poukazovat – tak je přeci naprosto logické, že úroveň morálního kreditu bude krok za
krokem automaticky klesat. Lež přestane být něčím, na co se poukazuje, ale začlení se
do širší normy. To je taky termín „širší norma“, jakože: „Já jsem jenom trochu magor, tak
jsem vlastně širší norma, a tím pádem nebudu trestatelná, když lhát je v pořádku.“

Martina: Kde není žalobce…

Jarmila Klímová: Tak je to beztrestné, takže je to vlastně OK. Nebo zase – a to je další
krok, který vede k neschopnosti oddělování dobrého od zlého – když je vlastně úplně
všechno v pohodě. To je zase ta další relativizace. Hele, a já jsem zapomněla ještě jednu,
řekněme, ctěnou profesi: Soudnictví.

Martina: Soudnictví. Zákony a vyhlášky. Vyhlášky, které potlačovaly zákony, potíraly
ústavu.

Jarmila Klímová: Tak. Ale když relativizujeme takovou listinu, jako je ústava, a připadá
nám to jako ohromně cool – tak to je dobré? Když tady pardonujeme tak ohavné zločiny,
jako je opakované znásilňování s tím, že ten člověk měl nějaké své biologický potřeby,
a necháme ho odejít s podmínkou, tak co si řeknou další? „Tak já taky půjdu do parku,
a budu znásilňovat. Vždyť je to vlastně v poho.“

Jsme zaslepeni, obětujeme vlastní děti a dovolíme, aby byly debilizovány,
psychicky kanibalizovány, protože je to pohodlnější, než se postavit na
odpor

Martina: Ale hlavně rozrušíme další věc, na kterou jsme se mohli spolehnout, že jsme
chráněni zákonem, nebo že naše děti jsou chráněny zákonem.

Jarmila Klímová: To už si myslí jenom naprosto naivní jedinci.

Martina: Nemáš depresi?

Jarmila Klímová: Ne, já už jsem si na to zvykla, takže to dobře snáším, jenom to nesmí
být dlouho.

Martina: Ale my jsme se ke všemu tomuto dostaly přes psychické zdraví obyvatelstva.

Jarmila Klímová: Ano. Prosím tě, psychické zdraví soudce, který pustí násilníka
s podmínkou – to by taky bylo hodno zkoumání. Já bych se hrozně ráda dívala na toho
kolíka, který to tam takhle vysmahne, kdyby to někdo udělal jeho dceři. To by se možná
rychle vzpamatoval. Nebo ne? Obětoval by i vlastní dítě? A nejsme my – jako celá
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společnost – tak zaslepení, že obětujeme vlastní děti, aby byly relativizované, psychicky
kanibalizované, debilizované, protože je to pohodlnější, než se postavit na odpor,
a s vidlemi vyházet ty, kteří se na tom aktivně zúčastňují? Možná si pořád myslíme, že je
to „eště dobrý“, ale ono už to dobré není.

Martina: Ale promiň, za opakované znásilnění se dává podmínka, ale za to, cos řekla ty,
bývají tresty poměrně nepodmíněné.

Jarmila Klímová: Počkej, počkej, ale já to mám dobré, já mám zase tak malou zahradu,
že se na ní nevejdou určité, řekněme, nepopulární rostliny, a kdyby mi tam náhodou něco
vyrostlo, tak to každý vidí. Takže já jsem na tom v oblasti pěstitelství docela dobře. To
jsem beztrestná.

Martina: O pěstitelství řeč nebyla.

Jarmila Klímová: Prosím tě, šest let za marihuanu na vejminku? Tak to já jsem zase
dobrá, vím, kde je moje místo.

Je to tady shnilé od A do Z, a je jasné, že se to zhroutí. A když se s tím
smíříme, tak bychom se měli starat, jaké budou klíčky obnovy, k jakým
hodnotám se budou vztahovat.

Martina: Řekni mi, velmi často máme tendenci říkat: „Doba je nemocná.“ Může být
nemocná doba? Náš jazykový korektor v televizi, když někdo napsal, že se nádraží těší
na své první cestující, vždycky říkal, že nádraží se nemůže těšit. Může být doba
nemocná? Nebo jsme nemocní my, a dobu jsme vytvořili a nakazili?

Jarmila Klímová: Pod slovy „nádraží se těší“ nám muka obraznosti nevytvoří před naším
vnitřním zrakem takovou filmovou smyčku, že by koleje vyskakovaly, a pražce a vláček
radostně tleskaly, ale že se těší pracovníci na nádraží. Takže je to velmi nešťastné. Ale
vždy to směřuje k lidem.

Martina: A k době.

Jarmila Klímová: Ano. Takže stejná analogie: Doba je nemocná – znamená, že
současná populace je nemocná. Kdo tvoří dějiny? Kdo tvoří dobu? Lidé. Takže říci „doba
je nemocná“, považuji za další trošinku alibismus, protože udělat něco s dobou vlastně
nejde. Ale když řeknu, my jsme nemocní jako národ, my, jako generace, tak to hned
zavání tím, že je vlastně každý z nás trochu nemocný, že by si každý z nás měl trošičku
sáhnout do vlastní kapsičky, jestli právě tím, zda teď už opravdu neadekvátním
idealismem nenapomáhá tomu, aby se to dál šířilo pod rouškou: „Ale ono to není tak zlý.“

Ono už je to tak zlý, že zaprvé už nemůžeme čekat na nějaké „samo se“. Náraz, který
přijde, už není o tom, jestli přijde, ale jenom – kdy. On prostě přijde. Na druhou stranu se
neděje – myslím – nic, co by už tady v dějinách nebylo zopakované ve spirálovité
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smyčce, a že jsme se prostě jenom teď přiblížili nějakému dalšímu pádu, krachu, který je
v cykličnosti dějin zkrátka nevyhnutelný. My bychom se hlavně měli připravovat na to, co
po něm vzejde.

Já vám to přirovnám k cykličnosti, nebo k obnově pralesa. Když do něj nezasahují lidé,
a tak dále, tak si prales žije nějakým svým vlastním životem, a stromy, ty obrovské
stromy, morálně zastarají, a jednoho dne strom v tom pralese prostě padne. Čímž se
samozřejmě jakoby roztrhne pralesní temnota, protože on svou velikánskou korunou
vytváří kontinuální příšeří, a do této trhliny pralesa proniknou paprsky slunce. A jak tam
ten kmen leží a hnije, tak do něj napadají semenáčky okolních stromů, a na hnijícím
kmeni začnou klíčit.

Tak. A to, že je to tady shnilé od A do Z a že se to prostě zhroutí, je jasné. Myslím, že té
špíně nemusíme napomáhat, ale když se smíříme s tím, že je to nevyhnutelné, tak
bychom se s dostatečným předstihem měli začít starat o to, jak budou vypadat klíčky
obnovy, k jakým hodnotám, a k jakým slunečním paprskům se budou vztahovat, aby na té
hnilobě vzešlo opět něco smysluplného a životadárného.

Martina: Aby se nestalo, že jediným našim snažením po případné krizi, katarzi, nebylo
přání, aby to co nejdříve bylo jako dřív.

Jarmila Klímová: Jo.

Martina: Ještě se vrátím k tobě na sofa, protože jestli toto všechno probíráte s klienty,
kteří k tobě přijdou, tak si říkám, že nebudou odcházet příliš zvesela.

Jarmila Klímová: No, neskotačí úplně radostí, jasně, že. Ale v jedné věci je to dobrá
otázka: Ty ses mě na začátku ptala, jestli přicházejí s něčím jiným, než přicházívávali
dřív, a já jsem úplně zapomněla na jednu věc: U 90 procent lidí – ať přijdou s migrénou,
zlobivým dítětem, žaludečním vředem, revmatoidní artritidou, to je úplně jedno – se
vždycky dostaneme k politice. To je fakt ale strašné. Lidé mají tak obrovskou potřebu se
mnou sdílet jejich téměř nesnesitelnou frustraci. A i když se snažím to tam necpat, tak
bych si asi měla připustit, jestli to taky není moje chyba, že doba nazrála a že legitimní
součástí terapie je umět chránit sám sebe, a naučit se sebeobranně ve vztahu k politické
situaci, která je tak deprimující a zničující. Lidé říkají: „Já už ničemu nevěřím.“

Martina: Což je věc, kterou jsme rozebírali: Neschopnost a nemožnost se k něčemu
přimknout.

Jarmila Klímová: Přimknout. A pak říkají: „Paní doktorko, prosím vás, řekněte mi, jak to
přežijeme?“ Přežijeme, jenom se nesmíme nechat smést strachem. Vždycky někdo
přežil. I třicetiletou válku někdo přežil, i španělskou chřipku někdo přežil. Ale asi nás
nebude úplně moc.

Když člověk cítí, že to, jak žije, je jeho život, a co koná, má smysl, tak je
v souladu s mými hodnotami, které si uchoval a které nenechal rozprášit
vnějším kanibalizujícím relativismem
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Martina: Jak vnímáš titulek a informaci, kterou jsem tady zmínila hned v úvodu, že
duševní onemocnění nemá být vnímáno jako slabost jedince, ale jako relativně normální
a přiměřená reakce na extrémní situaci?

Jarmila Klímová: Vždyť ano. Vždyť lidé zcela adekvátně, přiměřeně reagují na ten
hrůzinec, který se na ně sype. Proto jsou znechucení, zděšení, apatičtí, bezradní…

Martina: A přijali roli oběti.

Jarmila Klímová: Ne všichni. Spíš se zmítají v touze, aby do role oběti nebyli úplně
zašlapáni. Ale jejich zděšení, jejich úzkosti jsou naprosto legitimní, adekvátní reakcí na
to, co na nás seshora dopadá.

Martina: Jak vnímáš v téhle souvislosti přípravu celoevropského plánu, jak zastavit
eskalující situaci s poklesem duševního zdraví?

Jarmila Klímová: Ježíšmarjá, tak co tam ještě máš? Tak teď máme celoevropský plán –
tak to zase bude krása. Já si totiž myslím, že nemůže vzniknout žádný plán. Co chtějí
napravovat? Co chce celoevropský plán napravovat, když pokračuje devastace? To je asi
tak, jako bychom se postavili doprostřed řeky, a jenom proto, že nejsme po kolena ve
vodě, ale na jezu, nám voda teče jenom přes kotníky, si na jezu začneme sušit boty. Já si
totiž myslím, že to jsou zase jenom píárová, promiňte mi to, velkohubá předkládání jakési
kvazi péče, tedy hra na péči, o tom, jak se něco globálně integrativně zastaví. A za pár
měsíců po tom nebude ani vidu ani slechu. Je to zase jenom plácnutí do vody, jakože se
někdo o nás stará. Lidé mají krátkou paměť, takže jenom pár jedinců možná za pár
měsíců řekne: „Ale prosím vás, řekněte, jak jste s tím celoevropským plánem už daleko?“
A oni: „My jsme to přehodnotili…“, a zase z toho vycouvají. Já jim nechci sahat do
svědomí, ale…

Martina: Možná něco budou chtít řešit, páč se nám to trochu prodražuje.

Jarmila Klímová: Jo takhle. To mi zase evokuje jednu z Werichových předscén, kde říká:
„Určitě je někde nějaká komise, která shání budovu. Určitě. Ale já si myslím, že jestliže
není nějaká, tedy ještě oficiální definice, tak že snad by byla hloupost, takže snad by byla
hloupost, abychom přerušili tuto diskusi, která je plodná.“ Já si myslím, že to bude mít
tento vývoj. Ale hlavně si myslím, že to bude něco podobného, jako z času na čas –
většinou je to tak v rozmezí dvou, až tří let – vyletí do médií velkohubý článek o tom, že
se našel nějaký lék na rakovinu. Ježíšmarjá. Ale už jich bylo několik. A myslím, že bych
byla asi velmi nepříjemným šťourou, kdybych se začala ptát: „A můžu ho vidět? A můžu
tu půdičku vidět? A už se ten lék začal aplikovat? A prosím vás, v kolika případech jste to
už úspěšně vyléčili?“ Jo ono je to ještě ve fázi testování? Už dvanáct let? A mezitím
máme další tři nové léky, a ty půjdou kam? No, nikde nic, samozřejmě. Je to jakési
mediální držhubné: „Vždyť my pro vás něco děláme.“ Tak jo. A kde jsou ty konce?

Martina: Pojďme tedy poradit, a pro lidi – alespoň ve zkratce – zkusit pojmenovat základy
osobní resistence, odolnosti. Tys řekla, že bychom měli udržovat v rovnováze všech pět
aspektů svého bytí, které zohledňuje psychosomatická medicína, to znamená biologické,
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psychické, sociální, spirituální a energetické aspekty. Na který bychom se teď měli
soustředit? Já vím, že na harmonii, a vím, že každý může mít v nerovnováze oslabený,
posílený jiný aspekt. Ale přesto všechno: Když se stále bavíme o společnosti
a paušalizujeme, tak jak poradit? Čeho si lidé teď mají na sobě všímat?

Jarmila Klímová: Hele, jakmile je v nerovnováze jeden z těch aspektů, tak se rozkývají
i ty ostatní. Ale zkusme říct, že to je jako s dvanácti měsíčky okolo ohně, jak si předávají
žezlo. Myslím, že v kontextu toho, co jsme tady dneska říkali, bych si teď dovolila klást
důraz na aspekt spirituality, tedy ve smyslu zušlechťování a propojování, vědomé
propojování se smyslem svého osobního bytí. Abych nepodlehla roztříštěnosti, která na
mě útočí, dezintegraci, tak se s ještě větší zodpovědností potřebuju zaměřit – teď to
nemyslím jako já, Jarmila, ale obecně jako já, jedinec – abych žila a konala tak, abych
cítila, že i přes veškerá cunami šíleností, které lítají světem tam a zpátky, a pořád měla
pocit, že můj život v mém myšlení má smysl. Že tady mám co dělat, že tady jsem nějak
správně, že směřuji někam, co považuju za hodnoty. A už jsme zase cyklicky u hodnot.
Protože jestliže cítím, že život, tak jak ho žiju, je můj život, a že to, co konám, má smysl,
tak je vlastně v souladu se svými hodnotami, které jsem si podržela, uchovala, a které
jsem nenechala rozprášit kanibalizujícím vnějším relativismem. Na to mi nesahejte! To je
moje!

Jak zachránit děti? Vypnout wifinu a dát jim do ruky Karla Čapka
s trestem odnětí svobody, když ho do měsíce nepřečtou. Zachraňme je
diskomfortem před kanibalizací komfortem.

Martina: A co bys poradila, co teď mohou udělat rodiče pro své děti? Protože dětmi jsme
– dá se říci – začali, a myslím, že to je bolavá záležitost pro každého rodiče, když se cítí
pro jejich svět jednak nepotřební, což je v určitém věku normální, (ale my jsme se o tom
bavili podrobně), a zároveň když vidí, že děti jsou v mnoha aspektech svého života na
kraji propasti, a nechtějí si to nechat říct, ani poradit? Jak se teď hned dostat k dětem,
alespoň v prvním záchranném pokusu?

Jarmila Klímová: První pomoc nikdy není to samé, co potom následuje jako dlouhodobá
péče. Mě tady nenapadá žádná transgalakticky chytrá rada, ale napadá mě jedna
zlomyslnost: Co udělat teď hned? Jako první pomoc? Výborně: Vypněte wifinu, a dejte jim
do ruky Karla Čapka s trestem odnětí svobody, pokud ho do měsíce nepřečtou. Co
jiného? Co jiného? I ony potřebují náraz, a my se jenom budeme modlit, aby nám
s odstupem několika let za tento náraz poděkovaly, byť ho teď budou vnímat jako křivdu,
nekomfort. Ano, poskytněme jim – prosím vás – tento diskomfort, a zachraňme je před
kanibalizací komfortem.

Martina: Jarmilo Klímová, moc ti děkuji za dobré rady, děkuji ti i za Karla Čapka,
a myslím si, že zejména teď, ta poslední rada, je velmi inspirativní. A nejen ona. Děkuji za
všechny.

Jarmila Klímová: Já děkuji. Děkuji moc. Krásně se mi povídalo. Díky.

Všechny příspěvky s Jarmila Klímová

https://www.radiouniversum.cz/host/jarmila-klimova/


9/9

Diskuze:
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E-mailová adresa nebude publikována.


